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صاحبنظرانآموزشعالیدرگفتوگوبا»فرهیختگان«مسائلاصلی
اینحوزهرابرایکمیسیونآموزشوتحقیقاتمجلسپیشرومطرحکردند

لحظه شماری در انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای 

اسلامی کمتر از دو روز دیگر برای معرفی برندگان خود ادامه 

پیدا می کند. این روزها اما بازار تبلیغات عجیب و غریب داغ 

است و هر روز فیلم و کلیپی جدید از روش های تبلیغاتی 

نامزدها در شبکه های اجتماعی منتشر می شود.  در یک جریان مساله وحدت و در جریان مقابل 

مظلوم نمایی برای پنهان ماندن دست های خالی بسیار خودنمایی می کند؛ سایر افراد و گروه ها هم 

به حد وسع و توانایی خود تلاش می کنند آن طور که می گویند و شرایط ایجاب کرده است این مجلس 

با مجالس قبل تفاوت هایی داشته باشد. این مجلس همان طور که گفته شد باید مشکلات و امور مردم 

را بیش از پیش سرلوحه قرار دهد و در واقع این بار افرادی به مجلس راه پیدا می کنند که اولا سابقه 

خوبی داشته باشند و ثانیا روی مسائلی شعارها را تنظیم کنند که مطالبه اصلی مردم باشد. حالا اما 

درکنار این معادلات سیاسی و جناحی احزاب، به واقع مطالبات مردم در حوزه های مختلف اجتماعی، 

اقتصادی، سیاسی، فرهنگی، آموزشی و... چیست؟

آن چیزی که برای جامعه دانشگاهی و نخبگانی کشور اهمیت بیشتری از دیگر مسائل دارد، حضور 

افرادی متخصص در زمینه های دانشگاهی، علمی و در یک کلام حوزه آموزش عالی در کمیسیون 

آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی است که یکی از کمیسیون های تخصصی مجلس است. 

پس از انتخابات اعضای این کمیسیون برای انجام وظایف محوله در محدوده آموزش و پرورش عمومی، 

آموزش فنی و حرفه ای، آموزش عالی، تحقیقات و فناوری انتخاب می شوند که باید مطابق ماده ۳۴، 

کمیسیون آموزش و تحقیقات و مطابق ضوابط آیین نامه در حوزه هایی که عنوان شد، قانونگذاری کنند. 

اگر این افراد آنطور که شایسته و بایسته است در زمینه های تخصصی آموزشی و تحقیقات و فناوری 

بتوانند خوب عمل کنند قطعا موتور محرکه کشور که دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی هستند به خوبی 

پیش می روند و آن موقع است که مشکلات اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و... کم رنگ تر و حتی شاید 

از بین بروند. این کمیسیون در گذشته هم به دست اصلاح طلب ها افتاده است، هم اصولگراها و در 

دوره های مختلف بر آن ریاست داشته اند؛ هم وزرای سابق علوم در آن عضویت داشته اند و هم معلمان 

و استادان دانشگاه ها و معمولا یکی از پربحث ترین کمیسیون های تخصصی مجلس است که اعضای 

آن باید به دقت در برنامه ها و طرح های کلان کشوری صاحب نظر باشند.  از آنجا که مجلس پیش رو 

دارای تعدادی نماینده جوان نیز خواهد بود و این افراد از بدنه دانشگاهی و نخبگانی کشور بوده اند نیاز 

است پیشنهادهایی برای آنها طرح شود تا درک کنند مساله اصلی حوزه آموزش عالی کشور در چند 

مورد گنجانده شده است که راهکار های عملی و اجرایی برای عملیاتی کردن این مسائل را اساتید، 

روسای دانشگاه، وزرای سابق علوم و صاحب نظران در گفت وگو با »فرهیختگان« مطرح کرده اند. 

مشروح این گفت وگو را در زیر بخوانید. 

۷اولویتآموزشعالی
درمجلسیازدهم
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65
هزار مقاله 

تعدادمقالاتایراندرسال۲۰۱۹به۶۰هزارمقالهرسید

محمدجواد دهقانی، سرپرست پایگاه استنادی علوم جهان اسلام )ISC( در 

گفت وگو با ایرنا از افزایش تعداد مقالات ایران خبر داد و اظهار داشت: »در 

سال ۲۰۱۹ میلادی این تعداد به ۶۰ هزار مقاله رسید که شاهد رشد ۶۰ 

برابری مقالات هستیم.« دهقانی با یادآوری موظفی اعضای هیات علمی در 

تولید مقاله گفت: »اگر هریک از اعضای هیات علمی براساس سرانه، یک یا دو 

مقاله داشته باشند، نمی توانند بیش از این تولید علم کنند.«  وی درباره میزان 

رشد مقالات در ایران گفت: »در تولید علم ایران باید ۲۰ سال اخیر را مدنظر 

داشت، چراکه قبل از آن )پیش از سال ۲۰۰۰ میلادی( توسعه علمی نداشتیم؛ 

از سال ۲۰۰۰ میلادی تا سال ۲۰۱۹، در پایگاه اسکوپوس ۶۵ هزار مقاله و 

در پایگاه استنادی Web of sience تعداد ۵۹ هزار مقاله ثبت کردیم. در این 

۲۰ سال، هر سال به طور متوسط ۲۰ درصد رشد مقاله و افزایش ۳۵ برابری 

نسبت به سال ۲۰۰۰ میلادی در تولید مقاله را شاهد بودیم.« 

تعیینتکلیفشیوهنامهانضباطیدانشجویانتاپایانسال

لعیا جنیدی، معاون حقوقی رئیس جمهوری در گفت وگو با ایرنا درباره اصلاح متن 

شیوه نامه انضباطی توسط معاونت حقوقی ریاست جمهوری اظهار داشت: »متنی را 

برای شیوه نامه انضباطی آماده کردیم، اما قرار بود دانشجویانی که به این معاونت مراجعه 

کردند، نظرات خود را براساس اولویت، به صورت مکتوب و با امضای خودشان در اختیار 

ما قرار دهند.«  وی افزود: »هنوز این متن مکتوب در اختیار معاونت حقوقی قرار نگرفته 

است، هرچند مهلت دانشجویان برای ارائه این اولویت ها به اتمام رسید. برای دریافت 

پیشنهادهای دانشجویان باز هم صبر می کنیم و اگر این اصلاحات رسید، متن آماده شده 

این معاونت براساس اولویت ها تنظیم می شود.«  جنیدی همچنین درباره متن آماده شده 

توسط معاونت حقوقی ریاست جمهوری اظهار داشت: »این متن به مواردی پرداخت که 

دانشجویان درخصوص ترکیب هیات های انضباطی و نحوه ابلاغ حساسیت داشتند. 

در متن آماده شده معاونت حقوقی به موارد قابل توجهی پرداخته شد و اگر دانشجویان 

نظرات مکتوب خود را ارسال نکنند، در متن آماده شده پالایشی انجام می دهیم.«

آماراشتغالفارغالتحصیلاننگرانکنندهنیست

منصور غلامی، وزیر علوم، تحقیقات و فناوری در گفت وگو با مهر درباره 

اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی گفت: »برنامه رصد اشتغال 

دانش آموختگان دانشگاهی و بررسی وضعیت اشتغال دانش آموختگان 

دانشگاه ها در جامعه در برنامه کاری وزارت علوم قرار دارد. در حال 

حاضر وضعیت اشتغال فارغ التحصیلان سال های ۹۲ تا ۹۴ بررسی 

شده و این کار ادامه دارد.«  وی درباره ملاک بررسی وضعیت اشتغال 

فارغ التحصیلان گفت: »ملاکی که برای این کار لحاظ شده، بیمه 

مستمری است که برای این افراد پرداخت می شود. با توجه به این موضوع 

ما فرض را بر این می گیریم که فارغ التحصیلی شاغل است یا خیر.«  غلامی 

درباره ارزیابی خود از آمارهای به دست آمده از طرح رصد اشتغال افزود: 

»آمارهای به دست آمده نشان می دهد آن گونه که در جامعه موضوع 

اشتغال فارغ التحصیلان نگران کننده مطرح شده، نگران کننده نیست.« 

۸5۰ 
میلیارد تومان

امکانثبتنامدختراندانشجودرعتباتدانشگاهیانمهیاشد

مرتضی مطهری پور، رئیس ستاد عمره و عتبات دانشگاهیان گفت: »دختران 

دانشجوی متقاضی ثبت نام عتبات دانشگاهیان از امروز می توانند با مراجعه 

به سایت لبیک نسبت به ثبت نام خود اقدام کنند. ثبت نام بیست ودومین دوره 

عتبات دانشگاهیان از ۲7بهمن ماه در سایت لبیک آغاز شده و تا سوم اسفندماه 

ادامه خواهد داشت و دانشگاهیان در این مدت می توانند ثبت نام اولیه را انجام 

دهند.«  وی اضافه کرد: »این دوره با توجه به محدودیت زمانی و شرایط موجود، 

تمرکز روی ثبت نام اساتید، متاهلان و کارکنان دانشگاه ها بود، اما با توجه به 

درخواست های مکرر و مراجعات متعدد که از سوی دانشجویان دختر داشتیم، 

تلاش هایی درخصوص ثبت نام و اعزام این قشر گرانقدر دانشگاهی نیز انجام 

گرفت.«  رئیس ستاد عمره و عتبات دانشگاهیان تصریح کرد: »با توجه به کوتاه 

بودن زمان اعزام در این دوره، دانشجویان دختر نیز به صورت محدود امکان ثبت نام 

و تشرف را پیدا کردند و تعدادی کاروان نیز به دختران دانشجو اختصاص یافت.« 

۸۵۰میلیاردتوماناقساطسررسیدشدهوامهایدانشجویی

ناصر مطیعی، رئیس صندوق رفاه دانشجویان وزارت علوم در گفت وگو با خبرنگار دانشجو، با اشاره به 

مطالبات صندوق رفاه از دانشجویان گفت: »طلب صندوق رفاه از دانشجویان و دانش آموختگان دو 

نوع است؛ یکی مطالباتی که سررسید شده اند، ولی عقب افتاده نیست، به موقع اقساط آن پرداخت 

می شود و دیگری مطالباتی است که به هر دلیلی معوق شده و تاخیر در پرداخت آنها داریم.«   وی افزود: 

»اقساطی که تاخیر در پرداخت آن است به این معناست که دانشجو باید قسط را ۶ ماه پیش پرداخت 

می کرد، اما هنوز پرداخت نکرده. به اینها اقساط معوق می گویند، لذا از دانشجویان خواهش می کنیم این 

اقساط را به موقع پرداخت کنند؛ چراکه منابع صندوق رفاه فقط برای نسل های گذشته و فعلی نیست. 

نسل های آینده در این منابع سهم دارند و ما مکلفیم تشویق کنیم.« رئیس صندوق رفاه خاطرنشان 

کرد: »حدود ۸۵۰ میلیارد تومان اقساط سررسیدشده داریم و چیزی همین حدود هم وام  پرداخت 

کردیم که هنوز موعد سررسید اقساط آنها نرسیده است. همچنین در مجموع حدود ۱7۰۰ میلیارد 

تومان منابع صندوق رفاه در دست دانش آموختگان و دانشجویان از منابع پرداختی در طول سنوات 

گذشته داریم که در طول زمان باید به صندوق رفاه بازگردد.« 

کاهشدانشجویانمتقاضیارزدرگروهعلومپزشکی

حمید اکبری، قائم مقام معاونت آموزشی وزارت بهداشت، درمان و 

آموزش پزشکی در گفت وگو با مهر گفت: »ارزی که به دانشجویان 

ایرانی شاغل به تحصیل در خارج از کشور در گروه علوم پزشکی 

داده می شود، براساس نرخی است که بانک مرکزی اعلام می کند 

و و چندان به بازار ارز ارتباطی ندارد. ضمن اینکه وزارت بهداشت، 

در گروه دانشجویان علوم پزشکی، متقاضی ارزبگیر زیاد ندارد، اما 

همین تعداد نیز از زمانی که دیگر نرخ ارز با بازار تفاوت زیادی ندارد، 

کاهش پیدا کرده است.«  قائم مقام معاونت آموزشی وزارت بهداشت 

اظهار داشت: »به هر حال دریافت ارز دانشجویی برای دانشجویان 

ایرانی که در خارج از کشور تحصیل می کنند، مسیر زمان بر و طولانی 

است و آمار مرکز خدمات آموزشی نشان می دهد تعداد متقاضیان 

ارزبگیر کم شده است.« 

@ f a r h i k h t e g a n d a i l y@ f a r h i k h t e g a n d a i l y

ایجادپیوندبیننظامداناییوتوسعهایاولویتاصلیامروزآموزشعالیاست

غلامرضا ظریفیان، معاون وزیر علوم اسبق با تاکید بر اینکه کمسیون آموزش عالی 

علاوه بر دارا بودن نقاط قوت زیاد با ضعف هایی نیز روبه رو است، گفت: »در مجموع 

هم در نقشه جامع علمی کشور و هم در چشم انداز ۲۰ساله به اولویت های آموزش 

عالی توجه شده و علاوه بر آن در برنامه هایی که توسط وزیر علوم در زمان گرفتن رای 

اعتماد در مجلس ارائه می شود، تمامی این اولویت ها درنظر گرفته شده است و قطعا 

با تغییر اعضای کمیسیون آموزش عالی نباید تغییری در اولویت ها ایجاد شود.«

او گفت: »قطعا مجلس و به طور مشخص کمیسیون آموزش عالی باید به تمامی اسناد 

بالادستی در حوزه آموزش عالی مانند چشم انداز ۲۰ساله و برنامه جامع علمی کشور 

توجه ویژه کرده و نسبت به تمامی آنها اشراف کامل داشته باشند. با این حال مهم ترین 

مساله امروز آموزش عالی کشور را می توان ایجاد پیوند عمیق و سیستماتیک بین 

نظام دانایی )وزارت علوم، بهداشت، دانشگاه آزاد اسلامی( و برنامه های توسعه کشور دانست؛ چراکه با توجه 

به بحران هایی که ما در ارتباط با نظام بین الملل و به خصوص در تحریم با آن روبه رو هستیم، تنها راه عبور 

اساسی و بنیادین و نه موسمی و موضعی از تحریم ها و تبدیل تهدیدها به فرصت ایجاد همین پیوند است.« 

معاون وزیر علوم اسبق با تاکید بر اینکه به همان میزانی که برنامه های توسعه محور با نظام دانایی کشور 

پیوند بخورد، کشور از صادرات تک محصول بی نیاز شده و می توان به سمت جامعه دانش بنیان حرکت کرد، 

اظهار داشت: »قطعا زمانی که جامعه دانش بنیان با اسناد بالادستی آموزش عالی و بخش توسعه ای کشور 

پیوند بخورد، ارزش افزوده ها، دستاوردهای اقتصادی، سیاسی و اجتماعی صدها برابر جامعه تک محصولی 

که تنها به نفت متکی است، خواهد بود. به طور مثال جوامعی مانند ژاپن که نه نفت دارد و نه سرزمین با 

محتوای عمیق مادی محسوب می شود، توانسته با برقراری پیوند عمیق میان نظام دانایی و توسعه اش، به 

تولید ثروت برسد و طبیعی است که در چنین شرایطی چرخه اقتصادی به حرکت درمی آید و بخش زیادی 

از مساله اشتغال رفع خواهد شد.« 

ظریفیان تصریح کرد: »بخش مهمی از مهاجرت نخبگانی ما به دلیل آن است که فرصت های جدید شغلی 

برای آنها ایجاد نمی کنیم و چون نظام توسعه ای ما بر جامعه دانش بنیان همه جانبه متکی نیست، نتوانستیم 

در این زمینه موفق عمل کنیم. در عین حالی که امروز شرکت های دانش بنیان، پارک های علم و فناوری و 

موسسات شتابگر و بسترهای تولید خلاقیت در کشور شکل گرفته و عرصه هایی از آن ایجاد شده، اما اگر 

توسعه ملی به توسعه علمی پیوند نخورد، قطعا این عرصه ها نیز نمی تواند به تولید 

ملی منجر شود.«

او با تاکید بر اینکه برقراری چنین پیوندی می تواند مشکلات ناشی از کیفیت، 

ناکارآمدی، ضعف بهره وری، جذب نیروی انسانی و... را حل کند، گفت: »متاسفانه 

امروز پیوند بسیار ضعیفی در این بخش ایجاد شده و باید ارتباطات عمیق تر شود و 

تنها در چنین شرایطی می توانیم ده ها برابر وضعیت فعلی از منابع کشوری بهره وری 

داشته باشیم. از طرفی بسیاری از نیروهای فارغ التحصیل دانشگاهی ما زمانی که 

نظام دانایی با نظام توسعه ای کشور پیوند بخورد، نه تنها در بازارهای کار ایجادشده 

به کار گرفته می شوند، بلکه سیستم توسعه ای به طور خودکار خواهان تربیت بیشتر 

نیروی انسانی می شود و یکی از مهم ترین مسائل، برقراری همین ارتباط است.« 

معاون وزیر علوم اسبق گفت: »موضوع دیگر بحث کیفیت است و متاسفانه در یک دوره ای با گسترش 

کمی نظام آموزش عالی روبه رو بودیم که این گسترش کمی نهایتا کشور را به سمت ایجاد دو هزار و ۵۰۰ 

سایت دانشگاهی سوق داد که آسیب هایی را به همراه آورد و یکی از آنها نیز کاهش کیفیت آموزش عالی 

بود. در اصل چون کمیت نمی توانست نیاز کیفی دانشگاه ها را تامین کند، ما شاهد آن بودیم که امروز 

بحث پایان نامه و مقاله فروشی و سرقت علمی به یکی از مسائل جدی در جامعه ما تبدیل شود و برای رفع 

این مشکلات نیز یکی از مهم ترین اقداماتی که باید انجام شود، ساماندهی سایت های دانشگاهی و تبدیل 

برخی از آنها به سایت های ماموریت گرا است.« 

ظریفیان بیان داشت: »مشکل ما فقدان یک برنامه و استراتژی روشن در حوزه آموزش عالی و بالطبع نبود 

یک برنامه عملیاتی در حوزه آموزش عالی است، هرچند در کمیسیون آموزش عالی عموما اساتید دانشگاهی 

عضو هستند، اما تنها عضو هیات علمی بودن دانشگاه ها کافی نیست و باید کسانی که به این کمیسیون 

می روند، فهم دقیقی از مباحث توسعه ای داشته باشند و در عرصه نهادسازی نظام دانایی نیز از تجربه 

خوبی بهره مند باشند. از سوی دیگر، آنها باید با نظام پرتحول آموزش عالی در جهان آشنا باشند و یکی از 

اولویت های کمیسیون، برقرار کردن پیوند آموزش عالی ایران با جهان و استفاده از دیپلماسی عمومی برای 

کمک به دیپلماسی سیاسی است. همچنین داشتن فهم خوبی از استارتاپ ها و شرکت های دانش بنیان 

از دیگر مولفه های اعضای این کمیسیون به شمار می روند. 

قانونگذاریدرراستایاقتصاددانشبنیان،تنهاراهحلنجاتاقتصادکشور

بابک نگاهداری، معاون دانشگاه آزاد اسلامی و رئیس 

پژوهشگاه و شبکه آزمایشگاهی دانشگاه در ابتدا با اشاره 

به اینکه مجلس و کمیسیون آموزش و تحقیقات آن باید 

نقش کلیدی در تحقق اقتصاد دانش بنیان کشور داشته 

باشند، افزود: »به عقیده بنده مشکل اصلی کشور در 

شرایط کنونی اقتصاد است و تنها راه حل نجات کشور که 

من به آن اعتقاد قلبی دارم، این است که تحقق واقعی در 

اقتصاد دانش بنیان کشور اتفاق بیفتد.«  مسئول باشگاه 

پژوهشگران جوان و نخبگان دانشگاه آزاد اسلامی در 

ادامه عنوان کرد: »این اقتصاد دانش بنیان ممکن است 

برای برخی نامفهوم باشد، چراکه هنوز در کشور بسترهای تحقق آن به اندازه 

کافی فراهم نشده است؛ البته حرکاتی صورت گرفته اما هنوز ظرفیت های لازم 

که بستر ها و الزامات تحقق اقتصاد دانش بنیان در آن شکل بگیرد، ایجاد نشده 

است.«  او با اشاره به اینکه قانونگذاری صحیح می تواند این روند را تسهیل را 

تعطیل کند، می گوید: »بخش عمده ای از این بستر ها مجموع قوانینی است که 

در کشور تنظیم و وضع می شوند و به عبارت دیگر این قوانین هستند که مردم، 

دولت و کشور را به سمت تسهیل و ترویج اقتصاد دانش بنیان حرکت می دهند 

و اگر در جایی کاستی بوده یا حتی قوانینی وضع نشده است، اصلاح شود.« 

نگاهداری در ادامه عنوان کرد: »به نظر ما که در دانشگاه 

آزاد اسلامی مسئولیت داریم و به عنوان بخشی از مسئولان 

آموزش عالی شناخته شده  هستیم، کمیسیون آموزش و 

تحقیقات اگر بخواهد می تواند حداقل در مجلس آینده 

به این سمت حرکت کند که علم و فناوری را به کمک 

نجات اقتصاد کشور بیاورد و آن را بسیج کند، این مساله 

دشوار هم نیست بلکه بسیار ساده است اما چون قوانین 

آن وضع نشده ممکن است برای عملیاتی کار کردن آن 

مشکلاتی برای نخبگان به وجود آید که معتقدم در کشور 

همه موافق هستند که این امر اتفاق بیفتد، چراکه در 

دنیای امروز اقتصاد دانش بنیان نجات بخش کشورها و اقتصادها شده و این 

در همه کشورها آزمایش و ثابت شده است.«  او در پایان خاطرنشان کرد: »ما در 

دانشگاه آزاد اسلامی و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تفاهمنامه امضا کرده ایم 

که در راستای اجرای طرح کارورزی فارغ التحصیلان دانشگاهی است و زمینه 

اشتغال ۲۰هزار دانشجو و عضو باشگاه پژوهشگران جوان و نخبگان دانشگاه آزاد 

اسلامی را تا پایان سال ۱۴۰۰ فراهم می کند، این امر می تواند توسط قوانینی 

که در مجلس و خصوصا کمیسیون آموزش و تحقیقات وضع خواهد شد برای 

کل کشور و دیگر دستگاه ها تعمیم داده شود.« 

اصلاحوضعیتبودجهایجزءاصلیترینمسائلاینروزهایدانشگاههااست

سیداحمد معتمدی، رئیس دانشگاه امیرکبیر با تاکید بر 

اینکه در حوزه دانشگاهی بحث اعتبارات مهم ترین مشکلی 

است که با آن روبه رو هستیم، گفت: »قطعا اگر این مشکل 

از پیش نیز وجود داشته، اما طی چند سال اخیر به دلیل 

مشکلات بودجه ای دولت این مساله بیش از پیش شده و 

قطعا در صورت رفع آن کار بزرگی در حوزه دانشگاهی انجام 

شده است.«  او ادامه داد: »یکی دیگر از مشکلات ما نیز که 

باز هم ذیل همان موضوع بودجه ای تعریف می شود، بحث 

حقوق اساتید به خصوص اساتید جوان است و باید اعتبارات 

لازم برای جذب نیروهای جوان در بدنه دانشگاهی در نظر 

گرفته شود، چراکه چندین سال است در این حوزه افزایشی نداشته ایم، هرچند 

شاید در برخی برهه ها شاهد افزایش ۶۰ تا 7۰ درصدی هم بوده ایم، اما چند 

سالی است شاهد تغییر جدی در حوزه میزان دستمزد اساتید جوان نبوده ایم.«  

رئیس دانشگاه امیرکبیر با بیان اینکه اساتید جوانی که در تهران استخدام 

می شوند، زیر پنج میلیون تومان حقوق دریافت می کنند، اظهار داشت: »این 

درحالی است که این فرد در سن ۳۵سالگی و بعد از سال ها تحصیل در مقاطع 

مختلف وارد کار می شود و با توجه به شرایط امروز جامعه این میزان دستمزد 

کافی نیست و از طرفی نیز معمولا اساتید برجسته از داخل و خارج کشور جذب 

می شوند و یکی از بحث هایی که در حوزه آموزش عالی 

نیازمند اصلاح آن هستیم، مساله اصلاح وضعیت حقوق 

و دستمزد است.«  معتمدی گفت: »در حوزه بازنشستگی، 

مالیات و همچنین طرح های مربوط به ارتباط صنعت و 

دانشگاه ما شاهد برخی مصوبات به صورت دائمی هستیم 

که بخشی از آنها نیازمند اصلاح است که شاید بتوان یکی 

از آنها را بازنگری درباره برگزاری کنکور در مقطع دکتری 

دانست؛ هرچند این مساله در همین مجلس به تصویب 

رسید، اما مشکلات زیادی را به همراه آورده است. به عبارت 

دیگر، با وجود اینکه خود مجلس تصویب کرده که کنکور 

نباید به صورت متمرکز برگزار شود، اما در مقطع دکتری دقیقا مصوبه مجلس 

به معنی برگزاری متمرکز کنکور است و در اصل اصلاح قانون برگزاری آزمون 

در تحصیلات تکمیلی یکی از مواردی است که با بهبود آن می توانیم شاهد 

وضعیت مناسب تری در این حوزه باشیم.«  او با تاکید بر اینکه براساس مصوبه 

مجلس در حوزه آزمون تحصیلات تکمیلی نمی توان انتظار داشت که بهترین ها 

انتخاب شوند، خاطرنشان کرد: »قطعا اگر افرادی وارد کمیسیون آموزش شوند 

که جزء متخصصان حوزه آموزش عالی و آموزش وپرورش باشند، می توانیم شاهد 

عملکرد قوی تری باشیم و طبیعتا وضعیت مناسب تری را شاهد خواهیم بود.« 

امروزهمسالهاصلیآموزشعالیکشورمباحثمربوطبهکیفیتاست

سید حسین حسینی، معاون آموزشی 

دانشگاه تهران گفت: »قطعا در وهله 

اول مجلس باید وضع کننده قوانینی 

باشد که بتواند قوانین دانشگاه و 

درکل فضای آموزشی را تقویت کند و 

اولین انتظار ما آن است که مجلس در 

امور داخلی دانشگاه ها دخالت نکند، 

درحالی که متاسفانه در دوره های 

قبل و حتی همین مجلس فعلی که 

روزهای پایانی اش را سپری می کند 

این اتفاق رخ داده و قوانینی توسط نمایندگان به تصویب 

رسیده که باعث دخالت در امور داخلی دانشگاه ها شده 

است.«  او ادامه داد: »قانون چگونگی پذیرش دانشجوی 

دکتری یکی از همین قوانینی است که در اصل دخالت در 

امور داخلی دانشگاه ها محسوب می شود، درحالی که در هیچ 

جای دنیا این سابقه وجود ندارد که مجلس درباره شیوه پذیرش 

دانشجوی دکتری دست به وضع قانونی بزند که براساس آن 

به طور مثال ۵۰درصد نمره توسط دانشگاه ها اعمال شود. 

متاسفانه ماحصل برخی مقررات به تصویب رسیده توسط 

مجلس باعث شده دانشگاه ها از لحاظ کیفیت پذیرش دچار 

مشکل شوند.«  معاون آموزشی دانشگاه تهران با بیان اینکه در 

بحث اعمال چنین قوانینی این طور ادعا می شود که ممکن 

است دانشگاه ها در پذیرش دانشجو، سلیقه ای رفتار کنند، 

گفت: »اگر می خواهیم آموزش عالی مان در تراز جهانی عمل 

کند، باید ببینیم در دنیا دانشجوی دکتری را چگونه پذیرش 

می کنند؟ در اکثر کشورها اساتید 

خودشان این دانشجویان را پذیرش 

می کنند و به تبع پاسخگوی این مساله 

نیز هستند. از سوی دیگر شاهد هستیم 

مجلس قانونی درباره اعمال سهمیه ها 

وضع کرده است که پذیرش دانشجو 

در دانشگاه ها را به شدت تحت تاثیر 

قرار می دهد؛ چراکه در دانشگاه ها 

به خصوص در دانشگاه های برتر کشور 

پذیرش دانشجوی کیفی برای آنها 

دارای اولویت ویژه ای است، اما با این قوانین باید ۳۰ درصد 

از پذیرش ها براساس سهمیه ها انجام  شود که نمی تواند توقع 

دانشگاه ها را برآورده کند.«  حسینی با تاکید بر اینکه مجلس 

نباید در امور درون دانشگاه ها ورود کند، تصریح کرد: »صرفا 

باید سیاست های کلی آموزش عالی توسط مجلسی ها دنبال 

شود تا بتوانیم شرایط و زیرساخت هایی را ایجاد کنیم که آموزش 

عالی کیفی تر از گذشته عمل کند، متاسفانه ما به رویکردهایی 

که باعث توسعه کمی آموزش عالی می شود، چندان اهمیت 

نمی دهیم، درحالی که امروزه مساله اصلی آموزش عالی کشور 

مباحث مربوط به کیفیت است.«  او گفت: »در بسیاری از موارد 

به دلیل رویکردهای کمی موجود در کشور چندان در پذیرش ها 

مباحث کیفی رعایت نشده است. در آینده باید در جهت ادغام 

واحدهایی که به صورت موازی عمل می کنند نیز ورود جدی 

صورت گیرد و همچنین در حوزه رشته های دانشگاهی هم 

نیازمند سیاستگذاری هستیم.« 

آموزشعالینیازمندتدویننظامآموزشیجدیداست

فرشاد پازوکی، عضو هیات علمی واحد علوم وتحقیقات گفت: »تدوین نظام 

آموزشی جدید، همراهی با نظام آموزشی بین المللی، از بین بردن موانع ارتقای 

اساتید با توجه به شرایط تحریمی کشور، کم کردن ظرفیت جذب دانشجو 

به دلیل از بین بردن کیفیت، ایجاد بسترهای اشتغال برای فارغ التحصیلان 

دانشگاهی، افزایش انگیزه میان جامعه نخبگانی برای عدم مهاجرت و تسهیل 

ارتباط میان دانشگاه و صنعت جزء اولویت های امروز کشور در حوزه آموزش عالی 

کشور به شمار می رود که قطعا باید مورد توجه جدی قرار بگیرد.«  او با تاکید بر 

اینکه متاسفانه طی سال های اخیر مجلس نتوانسته اقدام جدی برای ایجاد 

ارتباط با بدنه دانشگاهی کشور انجام دهد، اظهار داشت: »این ضعف در حالی 

است که مجلس در جایگاه قانونگذاری وجود دارد و قطعا باید بتواند با بهبود 

ارتباطش با جامعه آکادمیک در جریان دقیق تر مشکلات این حوزه قرار بگیرد تا بتواند قوانینی را در 

جهت تسهیل آنها به تصویب برساند.«  عضو هیات علمی واحد علوم وتحقیقات تصریح کرد: »قطعا 

مجلس باید به صورت مستقل عمل کند و متاسفانه باید به این مساله توجه ویژه 

شود که قوانین تصویب شده توسط نمایندگان هیچ کدام ضمانت اجرایی ندارد 

و به همین دلیل است که می بینیم بسیاری از این قوانین اصلا توسط دولت ها 

اجرایی نمی شوند و هیچ اتفاق ویژه ای نیز رخ نمی دهد. به عبارت دیگر، قانونی 

که تصویب می شود، اگر ضمانت اجرایی نداشته باشد، عملا نمی توان اسم آن را 

قانون گذاشت.« پازوکی با تاکید بر اینکه نبود ضمانت اجرایی باعث شده قوانین 

در مجلس بیشتر به یک پروپوزال شباهت داشته باشد تا قانون، خاطرنشان کرد: 

»یکی از مسائل مهم این است که افرادی باید عضو کمیسیون آموزش عالی در 

مجلس شوند که سرکلاس های درس حضور داشته و از نزدیک مشکلات آموزش 

عالی را لمس کرده باشند و در حقیقت در کارهای اجرایی دانشگاه ها مشارکت 

داشته باشند. این اعضا شاید صرفا در حد اسم دکتر و استاد دانشگاه باشند، اما اکثر آنها افرادی 

هستند که بیشتر در دانشگاه های خود کارهای سیاسی کرده اند تا اجرایی.« 

لزومتغییررویکردآموزشعالیدرجهتظرفیتسازیاشتغالفارغالتحصیلان

پیام نجفی، رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان اصفهان 

گفت: »بزرگ ترین ماموریتی که امروز آموزش عالی با آن 

روبه رو شده، این است که باید به سمتی حرکت کنیم تا 

آموزش عالی نقش محوری در توسعه اقتصادی کشور ایفا 

کند و بتواند نیازها را به لحاظ تولیدات داخلی برطرف کرده 

و به اشتغال کشور کمک ویژه ای داشته باشد.«  او با تاکید 

بر اینکه آموزش عالی باید بتواند نرخ بیکاری را کاهش داده 

و مهارت لازم را به نیروی انسانی که می خواهد وارد بازار 

کار شود، آموزش دهد، اظهار داشت: »البته آموزش عالی 

وظیفه دارد با ایجاد ظرفیت سازی در حوزه های مختلف 

برای فارغ التحصیلان دانشگاهی فرصت های شغلی ایجاد کند، در این راستا 

باید ماهیت فضای فعلی آموزش عالی تغییر کند.«  نجفی  تصریح کرد: »آموزش 

عالی باید به سمت آموزش هایی برود که به مهارت، افزایش توانمندی نیروهای 

کار، افزایش خلاقیت و توسعه شرکت های دانش بنیان و ایجاد فرصت های شغلی 

جدید و رفع نیاز کشور به واردات بینجامد و نه تنها تولید داخلی را افزایش دهد، 

بلکه به سمت ایجاد بسترهای جدید تولیدی در کشور حرکت کند.«  نجفی تاکید 

کرد: »ما باید تولید و اقتصاد مبتنی بر دانش را دنبال کنیم و این مساله نیز نگاه 

تازه به آموزش عالی را می طلبد؛ چراکه امروز دیگر دورانی که موسسات آموزشی 

صرفا کارهای آموزشی داشته باشند و نگاه به بستر اشتغال و اقتصاد کشور را کنار 

بگذارند، گذشته است و بر این اساس مجلس باید هم بر 

حرکت آموزش عالی در این مسیر نظارت داشته باشد و هم 

سیاست های لازم برای تسهیل این مسیر را وضع کند.«  او 

گفت: »قطعا باید برای حرکت به سمت این مسیر، تامین 

مالی نیز صورت بگیرد و کمک شود تا تولیدات دانشگاه ها 

که در بستر اقتصاد دانش بنیان دنبال می شوند، مورد 

حمایت قرار بگیرند که ازجمله این حمایت ها می توان به 

معافیت های مالیاتی این گونه فعالیت ها در دانشگاه ها 

اشاره کرد. در اصل باید زمینه ای فراهم شود تا نطفه 

فعالیت های اقتصاد دانش بنیان در تمامی دانشگاه ها 

شکل گرفته و رشد کنند تا از این طریق شاهد ایجاد صنایع جدیدتر در سطح کشور 

باشیم.«   او  با بیان اینکه قطعا اصلی ترین کار برای رسیدن به این وضعیت تغییر 

رویکرد در آموزش عالی است، خاطرنشان کرد: »نه تنها باید از دانشگاه هایی که در 

این مسیر حرکت می کنند حمایت شود، بلکه از فارغ التحصیلان دانشگاهی که از 

مسیر مهارت افزایی و حضور در فعالیت های اقتصاد دانش بنیان عبور کرده اند نیز 

باید به طور ویژه حمایت شود تا بتوانیم درنهایت شاهد بالا بردن ظرفیت اشتغال 

در کشور باشیم. به عبارت دیگر توجه به شرکت های دانش بنیان و پارک های علم 

و فناوری ازجمله اقدامات مهمی است که باید در آینده بیش از پیش مورد توجه 

قرار گرفته و حمایت شوند.« 

اصلیتریننیازامروزکشورحرکتبهسمتدانشگاههاینسلسوموچهارماست

پرویز کرمی، مشاور معاون علمی و فناوری رئیس جمهور 

گفت: »ما امروزه در موقعیتی قرار دادیم که به اصطلاح وقت 

جهش ایران فرا رسیده است؛ چراکه ما شاهد یک رشد عملی 

خوب در کشور هستیم، با این حال برای اینکه سرعت این 

رشد افزایش پیدا کرده و به اصطلاح با کندی روبه رو نشود، 

باید دارای مجلسی باشیم که در وهله اول مطلع و آگاه و در 

حوزه علم و فناوری کارآزموده باشد.« 

او ادامه داد: »مجلس و به طور خاص کمیسیون آموزش 

در مجلس جدید باید پیگیر برنامه های جامعه علمی و 

فناوری و مطالبه گر از فعالان این جامعه باشد، درحال 

حاضر نمی توان انتظار داشت تا سرعت رشد و پیشرفت مان در حوزه های علمی و 

فناوری و فعالیت های اقتصاد دانش بنیان بالا باشد، اما دانشگاه های ما همچنان 

با سیاست های مربوط به دانشگاه های نسل اول و دوم به فعالیت بپردازند و طبیعی 

است نیازمند حرکت به سمت دانشگاه های نسل سوم و چهارم هستیم.« 

مشـاور معـاون علمـی و فنـاوری رئیس جمهـور اظهار داشـت: »قطعا بـرای اینکه 

دانشـگاه های کل کشـور جزء دانشـگاه های نسـل سـوم و چهارم شـوند نیازمند 

آن هسـتیم تـا مجلـس به عنـوان یـک مطالبه گـر حسـاس و رصدکننـده دقیـق 

عمـل کنـد، هرچنـد شـورای عالـی انقـلاب فرهنگی بایـد این مسـئولیت خطیر 

مطالبه گـری و رصدکنندگـی را برعهـده داشـته باشـد، اما مجلس بهتـر می تواند 

به عنـوان نظارت کننـده وارد عمـل شـود.« 

کرمی تصریح کرد: »انتظار می رود در آینده ارتباط وسـیع 

و سیسـتماتیکی میان اسـاتید، کارآفرینان فناور کشـور و 

دانشـجویان بـا بدنـه مجلـس برقـرار شـود تـا از ایـن طریق 

نه تنهـا کار رصدگـری مجلـس به صـورت عملی و عملیاتی 

و دقیق تـر انجـام شـود بلکـه بـا تعامـل میـان ایـن دو نهـاد 

سـاختارها نیـز جهـت رفـع موانـع و افزایـش سـرعت رشـد 

علمی کشـور اصلاح شـود، البته قطعا مجلس باید از وزیر 

علـوم و تمامـی سـازمان های دولتـی فعـال در حـوزه علم و 

فنـاوری نیـز مطالبه گـری داشـته باشـد، نه اینکـه صرفا به 

مطالبه گـری از دانشـگاه ها بسـنده کند.« 

او با بیان اینکه جامعه دانشگاهی ما حدود ۴/۵ میلیون نفر دانشجو دارد و 

قطعا همین میزان نیز فارغ التحصیل در کشور داشته و خواهیم داشت، اظهار 

داشت: »در شرایط فعلی دیگر این افراد نمی توانند در فضای عادی کشور به 

کسب وکار بپردازند و مجلس باید چرخ توسعه اقتصاد دانش بنیان را سریع تر 

و منطقی تر به تحرک وادار کند و در همین راستا نیز نیاز است قوانین مصوب 

مربوطه را پالایش کرده و اگر به قانو ن زدایی نیاز دارد به فوریت قوانین منسوخ 

و مزاحم را رفع کرده و اگر نیاز به قوانین جدید است نیز باز هم به فوریت و 

عالمانه آنها را تصویب کند.« 

#الو_نیمکت_خبر

دراینستوننظراتودیدگاههایارسالیمخاطبانکانالاخباردانشگاهینیمکتخبرمنتشر

میشود.درچندروزگذشتهجمعیازدانشجویانواساتیددانشگاههایمختلفباارسالپیامهایی

نظراتخودراپیرامونموضوعاتمختلفدانشجوییودانشگاهیبیانکردهاندکهدرادامهمیخوانید:

فاطمهازدانشگاهخوارزمی:
دانشکده زیست بدون اجازه بعد از انتخاب واحد، برنامه درسی را تغییر داده، در حال حاضر دروس تخصصی 

من دچار تداخل شده؛ الان من باید چه کار کنم؟ متاسفانه همه درس ها هم پیش نیازهای دروس ترم آینده ام 

هستند! یعنی بعدا هم به مشکل می خورم. 

ابراهیمیپور،ازاساتیدحقالتدریسدانشگاهآزاداسلامی:
بنده این مطلب را به نمایندگی از همه اساتید حق التدریسی می نویسم؛ متاسفانه هزینه ای که به عنوان دستمزد 

برای اساتید حق التدریسی، خصوصا با رتبه علمی مربی در نظر گرفته شده، بسیار کمتر از هزینه رفت وآمد این 

عزیزان به کلاس درس است. حال آنکه اکثر این عزیزان دانشجوی مقطع دکتری هستند. از مسئولان دانشگاه 

آزاد اسلامی تقاضا دارم با درنظر گرفتن شرایط ذکرشده و شرایط نامناسب اقتصادی در کشور یک بار دیگر 

بخشنامه تعیین دستمزد اساتید حق التدریسی را بازبینی کنند. 

امیر،دانشگاهآزاداسلامیواحدتهرانمرکزی:
 می خواهم یک مورد جالب برایتان تعریف کنم. هر ترم دانشجوهای واحد تهران مرکزی با کلی مشکل مثل قطع 

شدن سایت، کمبود ظرفیت، تداخل ساعت دروس و... به سختی انتخاب واحد می کنند؛ اما موضوع جالب 

اینجاست که در دو ترم اخیر دانشجوها با تمام مشکلات ذکرشده واحد برمی دارند، اما دقیقا فردای روز حذف 

و اضافه که دیگر دست دانشجو به جایی بند نیست، درس به صورت خودکار حذف می شود.  ترم گذشته این 

موضوع حتی جذاب تر هم شد؛ ترم قبل درست بعد از گذشت یک ماه از ترم تحصیلی چندین کلاس به صورت 

خودکار و ناگهانی حذف شدند؛ دقیقا خاطرم هست که ترم گذشته برای امتحان میان ترم ریاضیات مهندسی 

آماده می شدیم. صبح روز کلاس که به دانشگاه رفتیم، متوجه شدیم اسم درس و کلاس از لیست برنامه هفتگی 

همه دانشجویان حذف شده. 

حسین،ازدانشجویاندانشگاهیزد:
آقا چرا درسی رو که واسه دانشجو ثبت نهایی شده، تغییر گروه میدن؟ درس رو از سه شنبه به یکشنبه تغییر 

گروه دادن، از یه استاد به یه استاد دیگه... پس ثبت نام چه معنی میده که واسه دانشجو و برنامه هاش ارزش 

قائل نیستید. ما از کجا مطمئن باشیم اگه احیانا تو حذف و اضافه خواستیم تغییراتی تو برنامه بدیم دوباره تغییر 

نمی دین؟ مسئولان وزارت علوم رسیدگی نمی کنن؟

میتراصیاد،ازدانشگاهحکیمسبزوار:
بزرگ ترین مشکل دانشگاه ما عدم صدور کارت دانشجویی المثنی است. این مشکل زمانی به چشم میاد که برای 

رزرو غذا هم باید با همین کارت اقدام کنیم. 

الان در دانشگاه ما مرسوم شده، دانشجوهایی که فارغ التحصیل میشن یا نمی خوان از سلف غذا رزرو کنن، 

کارت دانشجویی خودشون رو با مبالغ کم )مثلا سالی ۵۰ هزار تومان( اجاره میدن! 

امیرمحمد،ازدانشگاهعلومپزشکیجندیشاپوراهواز: 
میشه لطفا پیگیری کنید، چون سایت مشکل داره و فقط کسایی که تو فضای دانشگاه هستن می تونن انتخاب واحد 

کنند و خیلیا اهواز نیستند که بتونن بیان دانشگاه انتخاب واحد کنن. مهلت انتخاب واحد رو اضافه کنند. 

یزدان،ازدانشگاهجندیشاپوراهواز:
سلام. الان زمان پذیرش ورودی های بهمن ماه است و دانشگاه شدیدا با کمبود خوابگاه مواجه شده و دارند 

ورودی های پسر نیمسال دوم را در خوابگاه شهدا اسکان می دهند؛ توی بعضی اتاق ها به زور چهار نفر جا شدن 

و جز تخت ها فقط فضای رفت وآمد وسط اتاق هست. حتی چهار نفرمان نمی توانیم دور هم بنشینیم! اتاق 

فضا ندارد! ولی الان گفته اند قرار شده دو نفر دیگر هم اضافه کنند. هرچقدر مخالفت می کنیم و می گوییم جا 

نمی شود، می گویند یخچال را بیاورید این ور و با هم دوستانه زندگی کنید تا این ترم بگذرد و به خوابگاه صدف 

منتقل بشوید! ما چه گناهی کرده ایم که دانشجوی جندی شاپور شده ایم؟ لطفا پیگیری کنید. 

محمدرضاازدانشگاهرازیکرمانشاه:
بعد از اینکه برای سومین بار مشروط شدم، گفتند برای موافقت با ادامه تحصیل باید در سامانه سجاد ثبت نام 

کنی! بعد از کلی دنگ و فنگ، در حالی که اصلا معلوم نیست باید چطور با این سامانه کار کرد، درخواست 

من در سیستم ثبت شد.  از آنجاکه طبق رویه معمول در دانشگاه رازی، باید علاوه بر درخواست در سیستم، 

کاغذبازی های اداری را هم طی کنیم، سراغ آموزش دانشکده فنی رفتم! کارمند آنجا - که اتفاقا به نظر من بهترین 

و کارراه اندازترین کارمند دانشگاه است- خودش هم اطلاع دقیقی از این روند جدید نداشت. اما گفت بعد از 

اینکه با درخواستت در سیستم موافقت شد، بیا و روند قدیمی را طی کن! خلاصه... به دفتر کمیسیون موارد 

خاص مراجعه کردم تا ببینم چه باید بکنم؟ برداشت من این بود که کارمندان آنجا هم، خود سرگردان بودند و 

در ابهام به سر می بردند! در هر صورت به من گفتند باید با درخواستت در کمیسیون موافقت شود، نتیجه آن در 

سامانه سجاد خواهد آمد و پس از آن نیازی به کاغذبازی نیست و باید به آموزش خبر بدهی که با ادامه تحصیلت 

موافقت شده! با این اوصاف چند سوال از مسئولان دانشگاه:

۱- وقتی خودتان از سیستم اطلاع دقیقی ندارید، چرا دانشجویان را معطل خود می کنید؟

۲-کمیسیون موارد خاص چند هفته یک بار تشکیل می شود؟ آیا در مواقعی اینچنینی، با توجه به شدت مراجعات 

دانشجویان به این کمیسیون بهتر نیست جلسات بیشتری برای این کمیسیون تشکیل شود؟

۳- چرا روند مراجعات اینچنینی یک بار برای همیشه شفاف نمی شود تا دانشجو تکلیف خود را بداند؟

۴- با تاخیری که در انتخاب واحد این دسته از دانشجویان به وجود آمده و قطعا بسیاری از آنها ترم آخر هستند، 

تکلیف دروسی که ظرفیت آنها پرشده چه می شود؟ آیا این دانشجویان صرفا به خاطر اینکه سه ترم مشروط 

شده اند باید علاوه بر مجازات سقف ۱۴ واحد، به شکل دیگری هم مجازات شوند؟

روزنامه »فرهیختگان« در روزهای آینده سعی می کند موضوعات ارسالی را از مسئولان دانشگاه ها پیگیری کند. 

شما هم می توانید با ارسال پیام به کانال تلگرامی نیمکت خبر )nimkat_khabbar@(دیدگاه خود را پیرامون 

موضوعات دانشگاهی در این ستون منتشر کنید. 


